

[1]邹亮,任爱珠,徐峰,等.灾时应急运输车辆调度模型及算法研究[J].自然灾害学报,2012,03:22-27.

ZOU Liang,REN Aizhu,XU Feng,et al.Research on vehicle scheduling model and its algorithm for emergency during disaster period [J].,2012,03:22-27.

[点击复制](#)

灾时应急运输车辆调度模型及算法研究(PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2012年03期 页码: 22-27 栏目: 出版日期: 2012-06-30

Title: Research on vehicle scheduling model and its algorithm for emergency during disaster period

作者: [邹亮¹](#); [任爱珠²](#); [徐峰²](#); [罗元²](#)

1. 中国城市规划设计研究院 工程规划设计所, 北京 100037;
2. 清华大学 土木工程系 防灾减灾研究所, 北京 100084

Author(s): [ZOU Liang¹](#); [REN Aizhu²](#); [XU Feng²](#); [LUO Yuan²](#)

1. Engineering Planning and Design Institute, China Academy of Urban Planning and Design, Beijing 100037, China;
2. Institute of Disaster Prevention and Mitigation, Department of Civil Engineering, Tsinghua University, Beijing 100084, China

关键词: [应急](#); [车辆调度](#); [启发式算法](#)

Keywords: [emergency](#); [vehicle scheduling](#); [heuristic algorithm](#)

分类号: TP319

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 在归纳一般的物流系统车辆调度模型的基础上,针对灾害时期车辆调度紧迫性的特点建立了紧急情况下的带时间窗约束的车辆应急调度模型。该模型考虑了最少用车量和最快完成任务两种调度目标。针对车辆调度模型用常规解法求解困难的情况,讨论了提高求解效率并适合于计算机程序实现的启发式求解方法,提出了两种基于C-W节约算法的启发式算法,并结合具体案例进行了分析。实例研究表明两种算法均可取得满意的结果。

Abstract: In this paper, a vehicle scheduling model for emergency with time windows was created based on models for general logistic system, in consideration of the urgent and emergent characteristics of vehicle scheduling during the period of disasters. Two scheduling goals, minimum demand of vehicle and minimum time expense, were discussed in this model. Because general solution is hard to be obtained for this case, heuristic algorithm which could improve efficiency of solving and is applicable for computer program was discussed herein. Two heuristic algorithms based on C-W algorithm were proposed and tested with an example. The example shows that these two heuristic algorithms could get satisfactory results.

[导航/NAVIGATE](#)

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

[工具/TOOLS](#)

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(828KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

[统计/STATISTICS](#)

[摘要浏览/Viewed](#) 388

[全文下载/Downloads](#) 189

[评论/Comments](#)



- [1] 李军, 郭耀煌. 物流配送车辆优化调度理论与算法 [M]. 北京: 中国物资出版社, 2001. LI Jun, GUO Yaohuang. Theory and Algorithm of Vehicle Scheduling Optimization in Logistics Distribution [M]. Beijing: China Logistics Publishing House, 2001. (in Chinese)
- [2] 何建敏, 刘春林. 限制期条件下应急车辆调度问题的模糊优化方法 [J]. 控制与决策, 2001, 16(3): 318-321. HE Jianmin, LIU Chunlin. Fuzzy programming problem for vehicle dispatch under time restriction [J]. Control and Decision, 2001, 16(3): 318-321. (in Chinese)
- [3] Michael O B, Feng L L. A reliability model applied to emergency service vehicle location [J]. Operations Research, 1993, 41 (1): 18-23.
- [4] 陈岳明, 萧德云. 一种应急系统车辆调度问题的求解算法 [J]. 交通与计算机, 2001, 26(1): 24-26. CHEN Yueming, XIAO Deyun. An algorithm of vehicle dispatching in emergency system [J]. Computer and Communications, 2001, 26(1): 24-26. (in Chinese)
- [5] James P K, Xu J. A set-partitioning-based heuristic for the vehicle routing problem [J]. Informs Journal on Computing, 1999, 11(2): 161-172.
- [6] 郭耀煌, 李军. 车辆优化调度问题的研究现状评述 [J]. 西南交通大学学报, 1995, 30(4): 376-382. GUO Yaohuang, LI Jun. Review of the state of the art on vehicle scheduling problem [J]. Journal of Southwest Jiaotong University, 1995, 30(4): 376-382. (in Chinese)
- [7] 谢秉磊. 随机车辆路径问题研究. 成都: 西南交通大学, 2003. XIE Binglei. Research on Stochastic Vehicle Routing Problems. Chengdu: Southwest Jiaotong University, 2003. (in Chinese)
- [8] Magnanti T L. Combinatorial optimization and vehicle fleet planning: perspectives and prospects [J]. Networks, 1981, 11: 179-213.
- [9] Bodin L D, Golden B L, Assad A A, et al. Routing and scheduling of vehicles and crews: the state of art [J]. Computers & Operations Research, 1983(10): 63-211.

备注/Memo: 收稿日期:2010-11-20;改回日期:2011-2-10。

作者简介:邹亮(1981—),男,博士,主要从事GIS在防灾减灾中的应用及安全规划研究.E-mail:trainbaby@126.com

更新日期/Last Update: 1900-01-01